
1 0  

ADRIAN PINTEA: 
"Sunt mult mai norocos decât multi oameni din lume" 

' 
O Domnule Adrian Pintea, cum simţiţi a cea în

străinare de sine care destructurează eul a ctorului prin 
identifi ca rea cu personajele? Cum vă regăsiţi indi
vidualitatea in culise? Aveţi garanţia asta? 

• Da, am garanţia asta pentru că eu cred că niciodată nu se 
întâmp lă  (ş i ,  dacă se întâmp lă ,  asta ţ i ne  de domen iu l  
patolog icului) ca  un profesionist real, autentic să  se  afle în 
pericolul de a-şi pierde personalitatea proprie şi de a se "difuza" 
într-un personaj, oricât de atractiv ar fi acesta sau de special. 
Întrebarea se referă mai a les la ro lur i le  care presupun 
dezechi l ibru psihic. M ie  mi  s -a  întâmplat să  trec pe lângă 
această capcană în Hen r i c  IV  de P i rande l lo ,  în f i lm  
("Pădureanca") ş i  sunt pasibil de  alunecări "de teren" psihice 
când mă duc la Craiova pentru Hamlet. Repet: nu cred că acest 
fenomen poate să se întâmple unui profesionist. Dacă i se 
întâmplă să se piardă în personaj, ori nu e un profesion ist 
desăvârşit, ori are alte necazuri. Însă această profesie este una 

de cursă l ungă ,  de  
rezistenţă, ş i  e mult mai 
sportivă decât se crede. 

O Mergeţi  spre 
personaje sau adu ceţi 
personajele  la dum
neavoastră? 

• Cele două atitudini 
înseamnă două feluri de 
teatru, cel puţin. Cred că 
se întâmplă şi aşa, şi aşa. 
Depinde de personaj . 
Atunci când personaju l  
este extrem de b ine 
conturat, cum se întâm
plă în l iteratura dramatică 
de calitate, probabil că e 
nevoie de un efort con
ştient şi apreciabil de a te 
duce tu înspre e l ,  ma i  
a les dacă e l  a re  date 
foarte bine f ixate în 
memoria colectivă. Dar 
cred că e mai indicat - şi, 
mai ales, interesant pen
tru spectator - să aduci 
personaj u l  spre t ine ,  
pentru că altfel nu s-ar 
explica de ce spectatorul 

de teatru se duce să vadă Hamlet jucat de X şi de Y; în mod 
cert nu se duce să "citească" piesa Hamlet, asta o poate face 
şi la bibliotecă. Îl interesează textul în interpretarea unui actor 
anume, sau într-o viziune regizorală anume, aşadar o persoană 
anume. 

O Cât il costă tra cul  pe un a ctor? Ca pedagog, 
credeţi că cei care se orientează spre această profesie o 
fac pentru a-!ji domina slăbiciunile sau un eventual "e,ec 
metafizi c"? 

• Sunt două întrebări aici . Tracul e o condiţ ie pe care 
trebuie s-o suporte şi sportivii de mare performanţă. Nu cred că 
Laura Badea (sunt total îndrăgostit de performanţa ei la scrimă şi 
o respect foarte mult pentru asta) are mai puţin trac decât am eu 
la premiera cu Hamlet. E un alt tip de trac, dar tot . . .  trac. lată că 
s imi l itud inea cu sportul se manifestă şi aici . Tracul există, 
evident, şi ţine de un simţ al responsabil ităţii realist, dar şi de un 
bagaj de inhibiţi i pe care-I avem cu toţii, actoria fi ind, ca şi 
sportu l  de performanţă, o meserie de vitrină ,  în care ş i  
succesul, ş i  eşecul au loc la vedere. Nu e ceva obişnuit, adică 
nu e o situaţie comună aceea a unui om care stă singur în faţa 

mai multor oameni şi trebuie să le comunice ceva. Trac au şi 
profesorii la catedră, e o chestiune care ţine de comunicarea 
dintre oameni şi care cu greu poate fi depăşită. Pentru asta, da, 
trebuie efort, autocontrol. 

O înţeleg că !ji dumneavoastră aţi fost in situaţia 
asta. Cum aţi depă!jit-o? 

• Da, de foarte multe ori, dar am încercat să-mi controlez 
reacţii le şi să împrumut o detaşare care, măcar că nu era 
autentică, era utilă în clipa aceea. Cu timpul, aceste momente 
devin însă din ce în ce mai rare, pentru că se naşte nu o rutină, 
dar un obicei. Omul se obişnuieşte cu orice, până şi cu lucruri 
mult mai grave, darmite cu tracul. 

O Revenind la a cel handicap interior ... 
• Dacă o problemă sufletească nerezolvată i-ar recomanda 

pe unii dintre . . .  concetăţenii noştri să devină aspiranţi la teatru? 
Nu cred că e vorba de un handicap, ci de o sensibil itate mai 
specială, mai mare decât media; şi nimic altceva. Dar, pe lângă 
asta, probabil că respectivii au şi semnalele unor abilităţi strict 
necesare în lumea spectacolului, pe care cred ei că nu şi le pot 
exercita decât aşa, făcând actorie. Nu înseamnă că mulţi dintre 
cei care-şi doresc foarte mult să devină actori şi nu reuşesc nu 
ajung la un moment dat piloţi extraordinari de cursă lungă, sau 
înotători, sau scrimeri ca Laura Badea, sau arhitecţi, sau . . .  Există 
foarte mulţi oameni care sunt actori neîmpliniţi şi asta n-a făcut 
un dezastru din viaţa lor. 

O Siguranţa de sine e condiţia esenţială in actorle? 
• Foarte sigur de sine poate să fie un bodyguard puţin mai 

iresponsabil! Poţi să fii sigur pe o mulţime de lucruri care să-ţi 
asigure controlul situaţiei ce depinde de tine. Dar "siguranţă de 
sine" sună destul de prost, se aseamănă cu suficienţa, face 
parte din familia suficienţei şi n-am încredere în ea. Cred că un 
actor, înainte de siguranţă de sine, are nevoie să fie într-o alertă 
continuă, cu toate simţurile în stare de funcţionare, cu un intelect 
treaz ş i ,  dacă se poate,  cu o conşt i i nţă proaspătă, cu o 
încredere în relaţia umană, în comunicarea dintre oameni, o 
încredere nu fanatică, dar autentică, deci care să fie avertizată şi 
asupra eşecurilor pe care încrederea prea mare în comunicarea 
dintre oameni le poate aduce. 

O Teatrul e o iluzie a realităţii? 
• Teatrul corespunde mereu cu realitatea, nu este decât o 

expresie sintetizată a ei, pentru că, dacă el nu este în mijlocul 
vieţii şi nu-şi împrumută acelaşi ritm energetic şi forţă, este un 
teatru mort, respectiv un teatru prost. Teatrul viu este cel ce 
ani mă un grup de oameni care întâmplător se numesc spectatori 
şi, într-o formă esenţializată, prescurtată şi concentrată, le oferă 
adevăruri le pe care ei le simt şi le vehicu lează zi ln ic, doar 
reformulându-le aşa ca ele să fie perceptibile mai clar. 

O Aţi fă cut mult teatru, dar !ji mult film. Cum aţi 
receptat diferenţa dintre cele două arte? 

• De la un anumit punct sunt două meserii foarte diferite 
sub aspect tehnic, adică la nivelul instrumentarului .  Ceea ce 
caracterizează filmul ,  d in perspectiva actorulu i ,  este tehnica 
prim-planului, iar în teatru prim-planul nu există decât arareori şi 
cu tehnici speciale. lată o diferenţă de instrumentar. În esenţă, 
însă, e vorba de aceeaşi meserie, căci nu cred că filmul are alt 
scop decât teatrul - comunicarea unei emoţii -, numai că în 
teatru actorul este mai responsabil şi este autorul d irect al 
emoţiei pe care o poate produce, pe când în film nu neapărat 
regizorul, cât domnul sau doamna de la montaj . . .  

O Cât vă costă un rol? Sau e o obi!jnulnţă trecerea de 
la un rol la altul? 

• Nu e o obişnuinţă, slavă Domnu lu i .  Nu sunt atât de 
bătrân. Nici nu-mi doresc să devină o obişnuinţă. 

O E un ritual? 



• Are ceva de ritual; fiecare rol e o iniţiere. Nu vorbesc de la "urbanismul" care distruge nu numai cultura ţigănească reală, 
tot felul de fleacuri pe care trebuie uneori să le facem, deşi eu ci şi cultura română. 
sunt destul de norocos, n-am făcut "fleacuri" decât cu trei O A rămas o utopie? 
ruşinoase ocazii . De aceea vreau să vă şi corectez: n-am făcut • Deocamdată proiectul n-a putut fi dus la capăt, dar n-am 
foarte mult fi lm, atâta cât aş fi vrut să fac, dar cu siguranţă că renunţat la idee, vom vedea ce vremuri vor mai ven i ,  câtă 
fiecare rol a însemnat ceva, pentru că munca la un ro l ,  încredere, energie şi posibil ităţi financiare o să avem ca să îl 
executarea şi împ l in i rea l u i  înseamnă şi consumarea unu· repunem pe tapet. Eu n-aş vrea să renunţ la el. 
perioade strict definibi le din viaţa unei persoane. Dacă n-am O Vorbiţi-mi despre preocupările dumneavoastră 
plătit cu altceva, cu t impu l  vieţ i i  mele am p lătit ; asta e o extr�teatrale: muzică, radio, călători i ,  afaceri, cărţi 
chestiune de care sunt conştient, sunt responsabil, îmi asum publicate ... 
răspunderea şi-i simt perfect greutatea. • Am o emisiune la rad io  (cât o s-o mai am), care se 

O Aţi afirmat de multe ori că aţi avut ocazia să numeşte Gafe-Teatru, unde sunt doar moderator, o _emisiune de 
plecaţi definitiv din ţară. De ce n-aţi făcut-o? d1scuţ11 despre teat�u ş� despre f�nomenul teatral 1n gener�l ŞI 

• Am avut această intenţie foarte clară, să plec, dintr-o care n-are n1c1 o legatura cu d1scuţ11le de t1p cnt1c. Sper! Daca va 
dezamăgire pe care nu cred că trebuie s-o explic - e  foarte uşor deveni o emisiune de critică teatrală, nu mă va mai interesa. 
de înţeles -, care a funcţionat în forme dramatice când eram mai Pentru asta sunt ziarele etc. Mi-ar plăcea - îl invidiez sincer, şi 
tânăr, şi în orice caz până în '89. Nu pentru că mi-aş fi pierdut asta înseamnă că-I admir foarte tare, pe Florin Călinescu -, mi-ar 
definitiv încrederea că aş mai putea să găsesc un spaţiu propice plăce� s� fac o emisiune la radio de tipul talk-show�ului său. N-�ş 
aici pentru cel care sunt, deşi nu sunt atât de complicat pe cât avea 1_nsa n1c1 talentul ,  n1c1 z_ona

_
lul d

_
e preocupan; ar f1

_ 
puţ�n 

par şi de pretenţios, în nici un caz. Dar vreau să am 0 modestie altfel. l�1 �lace Radioul: sunt mdragost1� de el. Am fă�u� ŞI reg1e 
conştientă, nu 0 modestie impusă. Am vrut să părăsesc ţara într- de ra?10 Şl�a� avut ch1ar bucuru, ad1ca am reuş1t sa luc;:rez _cu 
un moment în care coşmarul atinsese ridicolul şi degradantul la acton man, In p�stura de reg1zor, ceea ce

_
este, pe l�nga o 

ultimul nivel, în perioada dintre '80 şi '89. După aceea am fost o�oare ŞI o b�cune, ceva extraordinar de. prof1tab1l profes1onal.. : 
cuprins de un entuziasm pe care mulţi I-au împărtăşit. Uni i I-au Cant on de eate 

_
on am �caz1a. 

_
Am bucurii d1n astea: pe care n1c1 

numit prost ie ,  aveau dreptate şi ei în fe lu l  lor, n-am fost nu şt1u b1ne �aca le ment, ad1ca o pneten1e spontana_cu
_
"ma�1na 

conştient de toate manevrele şi de toată farsa sinistră care s-a de jazz plus care este Wemberger: Este una d1ntr� 1�tamp!anle 

jucat. Entuziasmul acela a trecut şi i-a luat locul o preocupare lmpo;tant� d
_
l n  _v iaţa mea:

. 
am ajuns, absolut mtampl�tor, 

mai serioasă, care cred că se potriveşte mai bine şi vârstei mele, merg�nd sa-I 1ntalnesc pe pnetenul meu V�ll Stenan 1� st�d1� la 

de a rămâne şi de a face ceea ce pot şi sunt chemat să fac el ,  sa-I cunosc pe Wemberger, ŞI am Inceput sa cantam 

lăt · d ·1 lţ · · d" · 1 t t" f : împreună. A funcţionat, cum spune el, o simpatie de tip tribal, o un e ce1 a 1 oamem 1n juru meu, pen ru ca aceas a arsa f. . 1 • - f" - . . f 1 d 1 • • 
• • • 1 -" f" ·t t - • t · d - . - d . a 1mtate e ect1va ara n1c1 un e e exp 1caţ1e 1n v1aţa soc1a a . . .  

s a 1e u1 a a ca ma1 repe e: sa ne reven im ,  sa re even1m A • • . _ • - • - h. 1 r şa 1ncat am ajuns sa cantam Impreuna, ceea ce c 1ar e mu t. norma 1 .  Am cântat cu drag pentru o altă minune a teatrului, nu numai a O Ce se mai aude cu Teatrul Român-American? Dar teatru lu i  românesc, care este Radu Gheorghe,  întors d i n  cu Teatrul Ţigănesc pe care intenţionaţi într-un timp să-I America şi care acum îşi pregăteşte reinstalarea acolo unde construiţi? merită - adică locul lui în cultura teatrală românească. Cânt de • Teatrul Român-American a fost o experienţă interesantă 
măcar pentru că am reuşit să demonstrez că actorul român 
poate juca în orice l imbă, că e extrem de talentat din punctul 

ta de vedere, iar grupul meu de prieteni, mica trupă cu care 
m făcut Orfeu în Infern şi Fool for Love la Teatrul Român

American m-a încântat, m-a bucurat, a demonstrat nişte lucruri 
xtraordinare. Experienţa însă s-a oprit la un moment dat, atunci 

c nd TRA a încetat să mai aibă pretenţia de a monta spectacole 
in l imba engleză, lucru pe care nu l-am înţeles şi refuz să-I 
comentez. Iar la ideea cu Teatrul Ţigănesc n-am renunţat, cinstit 

fiu, nici acuma. N-are nici o legătură cu folclorul ţigănesc, nu 
ş fi făcut un teatru în care vedete să fi fost cântăreţi la  
cordeon de t ipu l  Adrian Copi lu l-Minune sau N icu Vijel ie . . .  

Dimpotrivă, proiectul - pe care l-am început, de altfel, la Teatrul 
.Bulandra", dar care n-a putut fi aplicat din raţiuni financiare -
ra o adaptare a p iesei Domni!joara Nastasia ,  care să 

cuprindă ceea ce mi se pare mie remarcabil, frumos şi estetic 
din cultura şi proto-cultura neamului ţigănesc migrator, deci 
originar. N-are nici o legătură cu romii de cartier, e adevărat. 
Vulpaşin al nostru ar fi fost ţigan, iar imposibi l itatea lu i  de a 
junge iubitul Nastasiei n-ar fi stat în caracterul lui , aşa cum este 

Tn piesă, iar violenţa lui ar fi fost o problemă de natură etnică (o 
româncă şi un ţ igan d in  acelaşi cartier, dintr-un Bucureşti 
guvernat de obsesii etnice). Pe de altă parte, aveam ocazia să 
cântăm o muzică ţigănească adevărată, veche, superbă, chiar 
edunasem partituri muzicale cu ajutorul ur:or foarte interesanţi 
rtlşti de origine gitană din India, Spania, Ungaria, Cehoslovacia 

(unde e o unitate de ţigani nomazi şi artişti , foarte interesantă) şi 
din Ardealul nostru, unde sunt ţigani nomazi, cum bine ştim,  
nişte artişti absolut splendizi, atâta vreme cât nu sunt pervertiţi 

câte ori mă rabdă Vaii Sterian împreună cu el, mai rar singur, am 
făcut o formulă de teatru mai specială în Orfeu în Infern, în aşa 
fel încât formaţia - pe vremea aceea, mai puţin cunoscută -
"Sarmalele reci" era un personaj în spectacol şi toţi actorii 
cântau. E o preocupare care îmi ş i  face p lăcere, mă ş i  
interesează. 

O Sunteţi un hipersensibil ... Recunoa!jteţi? 
• Nu recunosc. Sunt un om sens ib i l ,  dar nu cred că 

hipersensibil. Cred că (mă felicit pentru asta) nici o exagerare 
nu-mi place şi nu-mi face bine. 

O Ştiţi că publicul a!ja vă vede? 
• Probabil că mă vede şi aşa, numai că informaţiile pe care 

le are publicul despre mine sunt exact cele pe care trebuie să le 
aibă, adică numai din rolurile jucate până acum. De exemplu, 
publ icul nu-şi imaginează că mă poate vedea într-o piesă 
comică, or eu îmi doresc să joc comedie şi cred că aş putea s-o 
fac mulţumitor, cel puţin. Surprinzător, nu? 

O Jucaţi în Ondine, la Naţional, de vreo trei stagiuni. A 
fost alegerea dumneavoastră să nu jucaţi !ji altceva? 
Cum s-a întâmplat că n-aţi mai fost distribuit în alte 
spectacole? 

• Relaţiile mele cu Teatrul Naţional au fost în ultimul timp 
destul de ciudate, dar nu e singurul lucru ciudat care se întâmplă 
în această perioadă cu teatrul românesc. De pildă, avalanşa 
schimbărilor de directori , în care eu nu prea cred, adică e o 
ritmicitate în care n-am încredere. Cred, de exemplu, că Teatrul 
Naţional trebuie condus de o personalitate stabilă, una, dacă se 
poate pe o perioadă mai lungă, dar . . .  vremuri capricioase, 
tranziţie şi alte explicaţii din astea " l in iştitoare" au dus la o 
existenţă a mea "puţintel" mai periferică în Teatrul Naţional, ceea 
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ce mi-a permis să mă ocup de locul meu în Academia de Teatru 
şi Film, mi-a oferit destul timp liber; şi nu sunt deloc nefericit din 
cauza asta. 

D Consideraţ i că e ma i  i m portantă ca l itatea 
dumneavostră de pedagog decât cea de actor? 

• Nu le pot pune în competiţie, pentru că sunt lucruri care 
ar fi bine să existe în acelaşi t imp. Nu cred că e bine să fii 
pedagog atâta timp cât nu eşti practicant pe scenă, într-un fel 
sau altul; cred că e important să fii tot timpul pe scenă şi să vii la 
catedră de la repetiţii şi să pleci de la catedră la spectacol. Cred 
că e un lucru ideal (care, ca toate lucrurile ideale, nu se poate 
face în toate cazurile). Pe de altă parte, un noroc al meu care mă 
însoţeşte, un "îngeraş" al meu a avut grijă de mine, aşa încât 
m-a tr im i s  să lucrez la teat rul d i n  Craiova. Înseam nă că 
Dumnezeu nu e chiar atât de supărat pe mine încât să-mi fi luat 
şi "jucăria" de a fi pe scenă. Ceea ce la Teatrul Naţional din 
Bucureşti se întâmplă, cum aţi observat, sporadic şi sub auspicii 
strani i . 

Faptul că un spectacol ca Hamlet se joacă la Craiova e 
explicabil prin faima pe care şi-a câştigat-o acest teatru şi prin 
personalitatea lui absolut distinctă în sistemul de relaţii care 
trebuie să funcţioneze pentru ca teatrul să rămână viu; mă refer 
la relaţiile internaţionale. Este o mare onoare că am fost chemat 
la acest teatru şi o iau ca atare, pentru că acolo, înaintea mea, a 
fost invitat fenomenul care se numeşte Ştefan Iordache şi care a 
l ucrat în reg ia l u i  S i l v i u  Purcărete, deci exact în miezu l  
fenomenu lu i  teatra l ,  la  ora asta, în Român ia .  Aşa că 
responsabilitatea e uriaşă, onoarea e autentică, Tompa Gabor e 
un om extrem de serios, prin urmare am toate motivele să fiu 
foarte fericit din punct de vedere profesional. 

D Mai scrieţi poezii? 
• Poezii, în nici un caz. Am făcut pasul de trecere de la 

poezie la proză cu vârsta, ca orice om normal, şi mă pregătesc 
să trec de la proză, închizând capitolul o dată cu coperta de la r ·cartea mea, la ceea ce cred că e necesar în România la ora asta: 
să încerc să scriu teatru. Mi-am promis din capul locului să nu
mi doresc niciodată să fiu genial, ci să contribui, dacă se poate, 

1 la un lucru de care avem mai multă nevoie decât de geniu, şi 
anume de câteva piese bune. 
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D Aţ i afirmat într-un interviu că preferaţi oamenii 
s imp l i .  Cum sunteţ i dumneavoastră în raport cu 
"muritorii"? 

• Pentru mine, un "om simplu", în ceea ce are mai frumos 
acest cuvânt, este, de exemplu, Andrei Pleşu. O construcţie atât 
de complicată şi de del icată şi psihic, şi intelectual, şi spiritual, 
cum este el, îl face un om simplu, prin felul cum se manifestă şi 
cum există într-o relaţie umană. "Anonim i i " ,  cei care nu sunt 
purtătorii unor nume sonore, anonimii cu care îmi face plăcere 

1 să am relaţii au cam aceleaşi calităţi pe care le au Andrei Pleşu 
1 'sau domnul Paleologu: o onestitate fundamentală şi o oroare 1 faţă de falsul care împied ică orice comunicare reală între 
� oameni. 

D Vă simţ iţ i agresat de admiratori , de femei? Se 
întâmplă? 

• Nu. Sunt norocos, nu mi s-a întâmplat nimic grav din 
punctul ăsta de vedere . . .  Există l imite de bun-simţ, care sunt 
uneori călcate, dar faţă de atâtea bucurii pe care mi le aduc 
oamenii care îmi vorbesc frumos, mă felicită, sau pe care îi simt 
că vin pentru mine la teatru, trebuie să uit cele câteva întâmplări 
_neplăcute şi să rămân cu ceea ce e frumos într-adevăr şi mă 
bucură, mă linişteşte, îmi dă încredere şi mă onorează. 

D Acum, la 42 de ani, pe care i-aţi împlinit de curâ.nd, 
puteţi afirma că sunteţi un privilegiat? 

• Sunt mult mai norocos decât mulţi oameni din lume. E un 
noroc pe care nu-l merit - stau tot timpul şi mă gândesc dacă 
fac întotdeauna ce trebuie cu el - şi asta nu este foarte drept. E 
bine să nu uit ce norocos sunt ori de câte ori sunt înclinat să fiu 
depresiv, revendicativ, excesiv de orgolios sau de sever cu 
oamenii din jur şi cu ce mi se întâmplă. Dacă voi uita vreodată 
că sunt norocos, ar fi şi urît ,  şi un foarte mare păcat. 

D Care este relaţ ia dumneavoastră cu Dumnezeu? 
• Nu sunt bigot, nu sunt habotnic, sunt un om credincios 

normal. Cred că există Dumnezeu, cred în Dumnezeu. Regele 
minţii şi sufletului meu este Iisus Christos, cea care mă iartă şi 
se roagă pentru mine este Fecioara Maria. Sunt catolic. 

........................... IOANA FLOREA 


